

CODEX ALIMENTARIUS COMMISSION



Food and Agriculture
Organization of the
United Nations



World Health
Organization

Viale delle Terme di Caracalla, 00153 Rome, Italy - Tel: (+39) 06 57051 - E-mail: codex@fao.org - www.codexalimentarius.org

Agenda Item 21

CAC/39 CRD/37

Original Language Only

JOINT FAO/WHO FOOD STANDARDS PROGRAMME

CODEX ALIMENTARIUS COMMISSION

39th Session

FAO Headquarters, Rome, Italy, 27 June – 1 July 2016

OTHER BUSINESS

Actions to Promote the Visibility of Codex

(COMMENTS OF COSTA RICA)

English

1. INTRODUCTION:

There is consensus on the need to give greater visibility Codex at all levels, including the authorities at the highest level of our countries, to this end Costa Rica and other countries asked to Mrs. President and the Secretary of the Codex Commission Alimentarius:

1- Promote the establishment of the "World Day for Safety" permanently, which could be an opportunity to promote the work of Codex.

2- That the commission analyze invite relevant ministers of the countries of all regions to participate in the opening session, similar to what organized at the 36th session of the Commission (2013), which was held on 50th anniversary. This would be done on a rotating basis and only two ministers would be invited in order not to prolong these sessions too, but acquire all regions the opportunity to participate.

2. BACKGROUND

We know that Codex members account for approximately 99% of the world population and, increasingly, developing countries are actively involved in the Codex process to create international food standards. Being an active member of Codex helps countries compete in the global market and improve food safety for their own populations. In parallel, exporters and importers use Codex Standards in their negotiations. Codex Alimentarius is a multilateral organization that brings together multiple cultures, languages and economies.

In such a diverse group with different legal, political and administrative systems and that recognizes the importance of actively and effectively participating in the creation of international food standards, we see the need for a Codex Alimentarius awareness campaign at the highest levels of member countries to raise awareness about the importance and benefits of Codex Alimentarius.

As part of this awareness strategy we propose the rotating invitation of three members from different regions to address the opening session of the Codex Alimentarius Commission (CAC) each year. For the selection of these three ministers we propose that a rotating schedule be created for each region and that an invitation should be sent to the economy, commerce, agriculture, and health ministers of each selected country so the country can designate which Minister will represent them.

In the same sense, and following the call that our Chair Mrs. Awilo Ochieng recently made for "the creation of a World Food Safety Day in order to raise awareness about the importance of food safety among all relevant stakeholders world-wide," it is also of great interest to promote the permanent establishment of a "World Food Safety Day" to create a greater visibility for Codex work in different countries. It will be very positive for the implementation of that day to launch an activity promoted by Codex, as part of a broader awareness campaign, and to invite the Ministers of Codex members to take part in the CAC.

According to the above, Codex Alimentarius Commission requested that both proposals be considered for inclusion as an agenda item for this CAC.

Español**ACCIONES PARA IMPULSAR LA VISIBILIDAD DEL CODEX**

Introducción:

Existe consenso sobre la necesidad de dar mayor visibilidad del Codex en todos los niveles, incluyendo las autoridades del más alto nivel de nuestros países, para tal fin Costa Rica y otros países solicitaron a la señora presidenta y al Secretario de la Comisión del Codex Alimentarius:

1- promover el establecimiento del “Día Mundial de la inocuidad” en forma permanente, el cual podría ser una oportunidad para promover el trabajo del Codex.

2- Valorar que la Comisión pueda invitar a ministros pertinentes de los países de las todas las regiones para participar en la sesión de apertura, de forma similar a lo organizado en la 36^a sesión de la Comisión (2013), en el cual se celebró el 50^a aniversario. Esto se realizaría en forma rotativa y solo se invitaría a dos ministros a fin de no prolongar demasiado dichas sesiones, pero que todas las regiones adquieran la oportunidad de participar.

Sabemos que los miembros del Codex abarcan aproximadamente el 99 % de la población mundial y cada vez más países en desarrollo forman parte activa en el proceso del Codex para elaborar normas internacionales de alimentos; el hecho de ser miembro activo del Codex ayuda a los países a competir en los mercados mundiales y a mejorar la inocuidad alimentaria para su propia población. Paralelamente, los exportadores y los importadores, toman como base las normas del Codex Alimentarius en sus negociaciones. Entonces, se puede afirmar que el “Codex Alimentarius es una organización multilateral que tiene dimensiones multiculturales, multi-económicas y multi-lingüísticas” (Sr. Sanjay Dave, 2013).

En un grupo tan diverso con diferentes sistemas jurídicos, políticos y administrativos y que reconoce la importancia de participar activa y eficazmente en la elaboración de normas alimentarias mundiales, vemos la necesidad de realizarles una invitación para crear una campaña de sensibilización del Codex Alimentarius, para todos sus países miembros al más alto nivel y concientizar sobre la importancia y los beneficios del Codex Alimentarius.

Como parte de esta estrategia de sensibilización, proponemos la invitación rotativa de tres ministros provenientes de diferentes regiones a la apertura de la CAC; para la selección de estos tres ministros proponemos que se elabore un cronograma rotativo por región y que se dirija a los ministros de economía y comercio, agricultura y salud a efecto de que cada país designe cual Ministro lo pueda representar.

También es de gran interés que se promueva el establecimiento permanente del “Día Mundial de los Alimentos Saludables”, a efecto que se visibilice en los diferentes países la labor del Codex en esa materia. Resultaría muy positivo que para la implementación de este día se realice una actividad de lanzamiento promovida desde el Codex y que se invite a los Ministros de los países miembros del Codex.

Según lo expuesto, se solicita Comisión del Codex Alimentarius que ambas propuestas sean consideradas para incluirse como un punto de agenda de esta reunión CAC.